
Inseneriasjandus

A N D IS SUUNA KÄTTE: M essi 
avasõ n ad  ü tles EV h arid u s
m in iste r Tõnis Lukas, 
ava ld ad e s lootust, et iga  
õ p p im ish im u lin e  noor saab  
141 võ im aluse  vah el va lid a  
e ndale  ju st se lle  õ ig e  kooli.

KO LM  KAUNIM AT: (va sa k u lt) II p rin tse ss O lga  
M o sk a le n k o , M iss TTÜ 2001 E ve lin  K u sm an  ja  
I p r in tse ss  M onika Poom an.

M iss Evelin
hüppab kõrgele
Eelmise teisipäeva  

õhtul toimusid puu

püsti täis Bonnie & 
Clyde’s aktiivselt kaa

saelavate tudengite  
silme all missivali
mised. Kuigi suur osa 
m is s i  k a n d i d a a t i  de 

fänne klubi uksest  
sisse ei mahtunudki,

krooniti Miss TTÜ

2001-ks II kursuse
k i n n i s v a r a h a l d u r

Evelin Kusman.

Evelin on üks üsna ebahari
lik iluduskuninganna. Peale 
kõigile näh tava naiselikkuse 
on tem as peidus tükike filo
soofi ja  veel suurem  tükk  
sportlast.

vaata lk 3

Tehnikaülikooli arengukonverents jätab  
vähemasti ühes mõttes jälje kogu Eesti 

kultuuri, sest üsna üksmeelselt peeti seal 
vajalikuks taas ausse tõsta nimetus “insen
eriasjandus”. Tehnikaülikooli endine rek
tor, akadeemik Boriss Tamm oli see mees, 

kes ütles välja sõna, mis peaks hõlmama nii 
tehnikat kui tehnoloogiat ja  vastaks pa- 
rimini inglise en gin eerin g^le. Tema  
ettepanek leidis toetust teiste poolt ning  
professor Jaak Leimanni kinnitusel peaks  

jõudm a ka arengukava lõplikku teksti, eel
kõige Tehnikaülikooli missiooni määrat-

lusse.
A ulatagune auditoorium tä i
tu s  5. detsem bril ü sn a  vii
m aste ridadeni, tähelepanu  
ja  kaasam õ tlem ist jä tk u s  
kolm eks tu n n ik s , et kokku 
võtta pool a a s ta t kestnud töö 
TTÜ 2001-2005 arengukava 
e ttevalm istam ise l. Konve
rentsi avanud rektor Andres 
Keevallik pidas valm ivat do
kum enti tä h ts a k s  m itte  a i
n u lt ülikooli, vaid ka kogu 
Eesti riigi jaoks. TTÜ osa on 
olnud m äärav  Eesti senises 
m ajandusedus, siin p ak u ta 
va ha rid u se  tasem est 
hakkab aga üha rohkem sõl
tu m a see, ku idas jä tk u b

v älisinvesteeringu te  vool 
E estisse -  spetsia lis t o tsu s
tab  kõik. See, e t T a rtu  ü li
koolid on saanud TTÜst pal
ju  kordi rohkem  riig irah a , 
on su u res ti vaid meie enda 
süü, möönis rektor. E t suh 
tu m is t m uu ta , tu leb  jõuda  
oma tegevuse kvaliteedilt ja  
efektiivsuselt silm apaistvale 
kohale m itte üksnes E estis, 
vaid kogu L äänem ere re 
gioonis. “K urat (sõnast “ku
ratoorium ” -  M.U.), nii see ei 
lähe! Me ei vaja siledaid arva
m usi, vaid o tseü tlem ist,” 
lõpetas rektor Keevallik oma 
sissejuhatuse tuliselt.

S eejäre l said  sõna a re n 
gukava pro jek tijuh t profes
sor J a a k  L eim ann, H a r i

dusm inisteerium i teadus- ja  
k õ rg h arid u se  osakonna ju 
h a ta ja  Rein V aikm äe, Töös
tu s - ja  K aubanduskoja ju h a 
tuse esim ees, TTÜ A rengu
fondi N õukogu esim ees 
Toom as L um an, T ead u s te  
A kadeem ia  p re s id e n t J ü r i  
E ngelbrech t, T artu  Ü likoo
li rek to r J a a k  A aviksoo, 
TTÜ end ine  rek to r a k a 
deem ik B oriss Tamm, E esti 
In sen erid e  L iidu p re s id e n t 
Riho Oras, E esti IT Seltsi es
im ees J a a n  O ru aas, M asi
n a tö ö s tu se  L iidu ju h a tu s e  
esim ees J ü r i  R iives, TTÜ 
organisatsiooni ja  juh tim ise  
õppetooli d o tsen t K ostel 
G erndo rf ja  TTÜ em eriit-  
professor V aldek M ikkal.

Arutelu peab jõud
ma kogu kollektiivini
Eelkõige J . L eim ann, aga 
sam u ti K. G erndorf ja  V. 
M ikkal rõhu tasid , e t a re n 
gukava a ru te lu  peaks jõ u d 
m a kogu T ehnikaülikooli 
enam  ku i 1700-liikm elise 
kollektiivini. A rengukava ei 
k ir ju ta ta  m itte  “lin n u k ese” 
p ä ras t ega kellegi kolm anda 
jaoks, vaid ikka iseendale ja  
tä itm isek s, senise tegevuse 
o tsu s tav ak s  reform im iseks 
ja  efek tiivsem aks m u u t
m iseks. vaata |k 3

TEEVIIT NÄITAS 
TTÜ POOLE: Eel
misel nädalal 
toim unud  
noortemessil 
Teeviit 
jagas 
abiturien
tidele  
in fo t 
teiste 
kõrg
koolide 
kõrval ka 
Tallinna 
Tehnika
ülikool.
Huvilisi 
jätkus!

PRO FESSO R EIST Ä R IELIID IN I: P ro fesso r Jaak  
Le im a n n i e tte kan n e  ju h a ta s  sisse  a re n g u k a v a  
arutelu , m is p ak ku s m õ tte p in g e t tu d e n g e ist  
p ro fe sso rite n i, a g a  ka m e e ld iv a lt  p a lju d ele  
ko h ale  sa a b u n u d  Eesti ä r ie liid i e sin d a jate le .

on vaja ausse tõsta



M illest algab  
kvaliteetne  
inseneri
haridus?
Äsjasel TTÜ arengukonverentsil leid is järjekordselt k innitust 
asjaolu, et meie ülikoolist saadava insenerihariduse põhinäita- 
jaks peab olema kvaliteet. Ega siin  muid võim alusi olegi, sest  
T ehnikaülikool on ja arvatavasti ka jääb  a in sak s ülikooliks  
Eestis, mis pakub laiapõhjalist tehn ilist ülikooliharidust.
Mis siis ikkagi tagab kvaliteetse insenerihariduse? Nagu ka aren
gukonverentsil m ainiti, a inult teaduspõhine inseneriõpe. Vii
m ane pole aga võim alik  ilm a korraliku baash arid u seta  
matem aatikas, füüsikas ja  informaatikas. Oma õppekavades me 
nim etam e seda alusõppeks. V aatam ata paljudele eksperim en
tidele, mida m aailm a haridussüsteem is on katsetatud, pole veel 
keegi seni suutnud välja pakkuda m idagi paremat kui tugeval 
alusõppel baseeruv inseneriharidus. Sam al põhjusel on ka eu 
roinseneri kutsenõuetes kirjas:
•  inseneriteaduse ja oma tehnikavaldkonna põhimõtete põh
jalik tundmine, m is tugineb m atem aatika, füüsika ja informaa
tika meetodite valdam isel;
•  võime luua ja  kasutada teoreetilisi m udeleid, mis võim
aldavad prognoosida füüsikalise m aailm a käitum ist.
Ainuke loogiline järeldus eelöeldust on see, et kvaliteetne inse
neriharidus algab tõsisest ja kvaliteetsest alusõppest. M eie ole
me oma haridussüsteem i senise reform im isega läinud kahjuks 
vastupidist teed, kärpides pidevalt alusõpet. Isegi mõnes meie 
rakenduskõrgkoolis on vastavad ainem ahud suuremad. Asudes 
koostama uusi, aastal 2002 käivituvaid v iieaastase inseneriõppe 
kavasid, m is võivad sam a hästi toim ida ka Euroopas p lanee
ritavas 3+2 süsteem is, peame me andm a ennekõike alusõppele 
vajaliku mahu ja koha ning selle baasil ü les ehitam a oma eri
alaõppe. V iieaastase õppekava m aht 200 AP pakub selleks kül
lalt võim alusi, sinna mahub kuni 100 AP erialaõpet, m is peaks 
olema piisav, sest 30-35 tõsise erialakursuse väljapakkum ine 
polegi nii lihtne. Alusõppeks võiks jääda kuni 50 AP. Ü lejäänu  
oleks praktika, vabaõpe (vajadusel ka üldõpe) ja lõputöö.
Tulles veelkord tagasi alusõppe juurde, tõdegem , et puuduvat 
baasharidust hiljem  om andada on raske kui m itte võim atu. 
Tuues siin  paralleeli spordiga -  kõigile on selge, et ilma korra
liku üldfüüsilise ettevalm istuseta ei jõua kaugele. Umbes sam a  
roll on ka alusõppel -  arendada inseneri “m õtlem isaparaati”. Kui 
tuua näitena alusõppest füüsika, siis lisaks füüsika põhitõdede 
õppimisele arendab füüsika ka insenerlikku m õtlem isviisi, sest 
inseneriprobleemide ja füüsikaprobleem ide lahendam ise üldine 
loogika on sama.
Loodan, et uute õppekavade koostam isel me ei vaidle enam  selle 
üle, kas ikka saab ühe tunni m atem aatikat või füüsikat juurde 
panna või mitte, vaid selle üle, m illise tasem ega ülikooliharidust 
peaks Tallinna Tehnikaülikool tu levikus pakkuma.

TTÜ IT-alane teadustegevus 
edukalt evalveeritud
Rahvusvaheline infotehnoloogia- ja 
süsteemitehnika-alase teadustegevuse 
hindamise (evalveerimise) komisjon 
töötas 21.-23. novembril Tallinna Teh
nikaülikoolis ja Tartu Ülikoolis. Töö 
tulemusena esitas komisjon põhjaliku 
lõpparuande, mis sisaldab iga külas
tatud institutsiooni kohta teadustöö 
seisundi igakülgse kirjelduse, aga ka 
koondhinde (overall rating). Viimane 
määratakse rahvusvaheliste tavade 
kohaselt hinnetega excellent (5),good (4), 
satisfactory (3), good to satisfactory (4- 
), satisfactory togood (3+) jne. Kõigile 
arusaadavas esituses olid komisjoni 
määratud koondhinded järgmised:

Info te h n ik a  teaduskond:
Arvutitehnika instituut 5 (NB!)
Inform aatikainstituut 4 -
Raadio-ja sidetehnika instituut 3+-

S üsteem iteh n ik a  teaduskond :
Automaatikainstituut 3+
Elektroonikainstituut 4 -
Biomeditsiinitehnika keskus 4+

T a r tu  Ü likoo li IT valdkonna s tru k 
tuuriüksustele pandud koondhinded olid 
järgmised:

A rvutiteaduse instituu t 3f
IT-keskuse strateegilise 
kompetentsi osakond 3

Meenutagem, et aprillikuisel eval- 
veerimisel määrati ka TTU Kübernee
tika Instituudi IT-alase teadustegevuse 
koondhindeks “4-”. Arvestades aru
ande tekstist selgelt järelduvat tõsias
ja, et ka hinne “3+” eeldas nõudliku ko
misjoni jaoks üpris kõrget teadustöö 
taset, võib evalveerimise tulemusel 
TTÜ IT-alasele teaduspotentsiaalile 
antud hinnangut lugeda vägagi tuge
vaks. Erilist esiletoomist väärib muidu
gi infotehnika teaduskonna arvutiteh
nika instituut, keda võib talle omis
tatud maksimaalse koondhinde järgi 
Eesti tugevaimaks IT-ala teaduskollek- 
tiiviks lugeda.

Õnnitleme!
M&M

Raha ühiselamule või 
vangimajale?
Lugedes eelmises lehes ilmunud Riho 
Puusempi kirja tekkis tahtmine sõna 
sekka öelda. Elan samuti ühiselamus 
ning näen iga päev ümberringi toimu
vat. Ma ei eita, et mõned ühiselamu 
köögid või tualettruumid näevad välja 
tõelised seapesad ja tekitavad tülgas
tust. (Muide, see pole sugugi ainult 
meie ühikate probleem, olen käinud ka 
mujal ja näinud täpselt samasugust 
pilti!) ega ürita õigustada kartulikoorte 
kallamist köögipõrandale või kraanivee 
pahinal jooksma jätmist...vist! Sest 
tegelikult saan ma nende kallajate- 
jooksma-jätjate ükskõiksusest aru! 
Vahel tekib endalgi trotslik mõte, et kui 
me nagunii maksma peame, siis tahaks 
tunda-näha ka, et see raha kuhugi 
läheb -  olgu siis kasvõi kraanikausist 
alla või prügi väljaviimise peale.

Katus peakohal ei tekita elanikus 
veel inimväärset tunnet. Eriti, kui peab 
elama mitmekesi koos ühes uberikus 
ning sellistes tingimustes nagu meie 
siin. Ülepäeviti kirjutatakse lehtedes, 
kuidas valitsus andis raha sellele ja 
sellele. Kiidetakse, et küll me ikka 
sammume sihikindlalt edasi ja et ük
sikute institutsioonide areng on see, 
mis viib riigi ja rahva arenguni. Kind
lasti õige. Oleneb ainult, milliseid ins
titutsioone riik oluliseks peab. Ja sel
lest võib teha ka järeldused selle riigi 
arengupoliitika kohta.

Üks viimase aja uudiseid on olnud, 
et riik eraldas euronõuetele vastava 
vangla ehitamiseks üle 500 miljoni 
krooni! Huvitav, millal viimati mõni 
poliitik TTÜ ühiselamutes käis? Kui 
riik peab vange olulisemaks kui 
tudengeid, siis... ei olegi vist mõtet roh
kem öelda...

Tudeng K. M.

Nestori sõnul peavad raskustes 
tudengipered toetusi saama

TALLINN, 5. detsember, BNS. Sot
siaalminister Eiki Nestor leidis

üliõpilastega kohtudes, et raskustes 
tudengipered peavad saama üldistel 
alustel toimetulekutoetust.

Sotsiaalminister ja  tudengid nõus
tusid, et nagu mittetoimetulevad pered 
saavad toim etulekutoetust, peavad 
seda saam a ka  m ittetoim etulevad 
tudengipered, teatas sotsiaalministee
riumi pressiesindaja. M inister ja  
tudengid otsustasid, et probleemi la
hendam isse tuleb kaasa ta  ka  m a
jandusm inisteerium , et üle vaadata 
elam useadus ning leida ühiselam u 
tubadele õiguslik määratlus.

Kuid ka peretoetust saavad taotle
da vaid Eesti Kunstiakadeemia tuden
gipered, sest nemad on Tallinna 15st 
ülikoolist ainsad, kellele on võimal
datud sissekirjutus ühiselamutesse.

M & M  k o m m e n t a a r :
J a a n u a r i s t  s a a v a d  s i s s e k i r j u 
t u s e  k a  T T Ü  tu d e n g id !
TTÜ Üliõpilasküla juhatuse esimees 
Esko Parelo teatas, et vastavalt äsja- 
teh tud  otsusele saavad T allinna 
Tehnikaülikooli ühiselamutes elavad 
tudengid ennast alates uue aasta algu
sest ühiselamutesse sisse kirjutada. 
Siis paistab, kas toimetulekutoetuse 
andmine seisab ainult sissekirjutuse 
taga või on see kaitsev müür, mille 
taha ametnikud peitu poevad.

“Toetuse asi jätkub. Eks näeb, mis 
uuel aastal saama hakkab. Meie otsus
tasim e, et annam e tudengitele või
maluse saada sissekirjutus ühisela
musse,” räägib Parelo.

Riigipoolse rahastam ise kohta, et 
ühiselamuid renoveerida, polnud Pare
lo eriti optimistlik. “Järgm ise aasta  
kaitse-eelarve on 1,2 miljardit, kiirabile 
eraldatakse aga vaid 120 miljonit. Mis 
siis veel haridusest rääkida...” tõi ta  
võrdluseks ja lisas, et ühiselamute ren
oveerimise rahad ei kuku ju  taevast.”



Inseneriasiandus on vaia ausse tõsta
O  v  algus lk 1

Viimastel nädalatel intranetis üles ripu
ta tud  teksti kohta on tulnud vaid 14 
m ärkust, neist 8 ülikoolist ja  viimast
est omakorda 6 emeriitprofessoreilt, 
tõdes J. Leimann kibedusega.

“TTÜ on olnud liiga enesekeskne, 
seetõttu on ka ühiskonna suhtumine 
olnud ükskõiksem. Ootame valmisolekut

"Number
tuleb teha
klaariks,
kui palju
mingil
tasemel
insenere
tegelikult
vajatakse."

TOOMAS LUMAN

arengukavaga kaasa tulla kõigilt TTÜ 
õppejõududelt ja  töötajailt,” kutsus üles 
J. Leimann. Oma ettekandes tõi ta  väl
ja  ka arengukavas sisalduvad olulisi
mad eesmärgid: 5-aastase õppekava 
järgi inseneriõppe läbinud magistrid, 
vähemalt 200 doktori ettevalmistamine, 
rohelise tee andmine IT-erialadele, aren
dustöö m ahu kasvatam ine kahekord
seks, avatud ülikooli mudeli tõhusam 
rakendam ine inseneride täiendõppel, 
300 mln krooni investeerimine ainelisse 
baasi, et ellu viia ulatuslik ehituspro
gramm. “Eesti ühiskond peab teadma, 
kui kallis on tegelikult inseneri etteval
mistus.”

Reformid peavad olema 
sügavamad
H aridusm inisteerium i esindaja Rein 
Vaikmäe m eelest peaks sam alaadne

arengukava olema ka Eesti riigil. Õn
neks on praegu valm im as teadus- ja  
arendustegevuse strateegia. Kõrghari- 
dusmaastik on liialt kirju ja  vajab opti
meerimist, rakendus-ja akadeemiline 
haridus selgemat eristamist, ehk tuleks 
ümber hinnata ka teaduskondade roll 
kui liia lt jä ik  mudel teadusülikooli 
s truk tuuri kujundam isel -  need olid 
tem a põhiseisukohad.

Eesti ettevõtlusmaailma ühe vaiel
damatu liidri, TTÜ Arengufondi nõukogu 
esim ehe Toomas Lum ani sõnum  oli 
pragmaatiline -  vähem deklaratiivsust, 
rohkem  konkreetsust ja  m ajandus
otsuste läbipaistvust. Insenerikoolitu
ses peab selgeks tegema, mis tasemega 
lõpetajaid me ikka taham e. Pole mõtet 
õpetada töödejuhatajat inseneriks ega 
vastupidi. Ülikooli oma majanduse kor
raldamisel soovitas ta  vajadusel jõhkrat 
tsentraliseerim ist, selget mänedzher- 
likku lähenemist. Arengukava kui doku
mendi kohta oli T. Lumani soovitus: 
“Tehke õleheküljeline, siis jaksavad ka 
teised lugeda.”

Kuhu on kadunud 
professorid?
TA president J. Engelbrecht küsis, kuhu 
on arengukavast kadunud professorid, 
kas õppekavades on ikka jäe tud  pii
savalt ruum i põhiainetele, miks pole 
ülikooli sisenedes kohe tunda, et siin 
toimub tõsine õppe-ja teadustöö, mitte 
aga lõbus ajaviitmine (vihje kuulutuste- 
tahv lile - M. U.).

Tartu Ülikooli rektor Jaak  Aaviksoo 
tõdes, et ettepanek luua Tehnikaüli
koolis loodusteaduskond on mõistlik 
samm, seevastu kolledzhite rajamine 
väljapoole ülikoole tekitab probleeme 
(näitena TÜ enda Pärnu kolledzh), sam
uti on ebam äärane TA endiste in sti

tuutide roll ülikoolide organismis. Loo
tusetu  on anda ülikooliharidust 12 600 
krooni eest aastas, seda hinda tuleb tõs
ta  1,6-1 ,7 korda, see aga toob p a ra ta 
m atu lt kaasa vastuvõtu vähenem ise 
riigieelarvelistele kohtadele, tõdes TÜ 
rektor.

Akadeemik Boriss Tamm pooldas jõu
liselt mõiste “inseneriasjandus” tõstmist 
taas ausse ning sel kujul fikseerimist ka 
TTÜ missiooni sõnastuses. TTÜ peaks 
tegelema m itte üksnes enda, vaid kogu 
eesti tehnika-ajaloo uurimisega, vähen
dama killustatust teadus-ja arenduste
gevuses ja  lõpuks ometi koostama oma 
ingliskeelse interneti kodulehekülje.

Ettevõtjad rõhuvad 
koostööle
Eesti Suurettevõtjate Assotsiatsiooni 
nimel esinenud Jaak  Saarn iit tõdes, et 
TTÜ peaks sen isest rohkem  täh e le 
panu pööram a m itm ele m ajanduseri
alale, sam al ajal ei suuda aga ettevõt
jad ise öelda, kui palju ja  missugustel 
majandusaladel spetsialiste lähiaastail 
vajatakse. Igal juhu l tu leks elavdada 
koostööd ettevõ tja te  ühendustega, et 
seda infot operatiivsem alt hankida.

"Ülikooli 
puhul 
on kõige 
olulisem  
vaimsus/

JÜRI ENGELBRECHT

Koostöö vajadust rõhutas ka EILi 
president Riho Oras, kes mõtiskles in
senerikutse eri tasemete sisu üle.

IT Seltsi esimehe Jaan Oruaasa sõnul 
oleks juba aastaks 2002 vaja euroliidu 
normatiivide alusel juurde 6000 IT-spet- 
sialisti. Masinatööstuse liidu juh t Jüri 
Riives käsitles sam uti probleeme, mis
suguseid insenere tegelikult vajatakse, 
arengukava osas soovitas aga konkre
tiseerida mitte üksnes ülesandeid, vaid 
ka nende täitjaid. Dotsent Kostel Gem- 
dorf avaldas pahameelt, et arengukava 
on nii hiljaks jäänud, selle oleks pida
nud koostama juba 8-10 aasta t tagasi. 
Eriti muretses ta, et praegune süsteem 
TTÜs ei stimuleeri noorte õppejõudude 
juurdetulekut. Emeriitprofessor Valdek 
Mikkal võrdles mõne eelkõneleja prag
matismi sooviga muuta ülikool “tellisete
haseks”. Jõulise tsentraliseerimise ase
mel tuleks pigem arendada demokraa
tiat ja  luua TTÜs näiteks “naiste komi
teesid”, arvas V. Mikkal.

Lõppsõnas möönis J. Leimann, et 
konverents läks igati korda ja  andis 
impulsi arengukava edasiseks täiusta
miseks nii arengukomisjonis kui ka TTÜ 
nõukogus.

M a r t  U m m elas

Miss Evelin hüppab kõrgele
■  ■  ^  algus lk 1

Zhüriid ja  publikut võlus Evelin oma 
vaba olekuga. Temast õhkub mingit sele
tam a tu t sära  ja  positiivsust. V ahel
dumisi on ta  tagasihoidlik ja iseteadev.

Amburi-tähtkujule omaste iseloomu
joontega tekitab ta  vahel omale ise prob
leeme. Enda iseloomustamine ei meeldi 
talle karvavõrdki.

Ja  põhiline erinevus ühiskonna poolt 
loodud missistereotüübist on intelligent
sus ja  loomulikkus, mis tem as segu
nedes moodustavad omapärase konsis
tentsi.

Tippsportlasest miss
Evelini jaoks on üks igapäevaelu alus
talasid kõrgushüpe, mida ta harrastab 
juba  kaheksa aasta t. Kuus korda 
nädalas trenni tegev neid tuli eelmisel 
talvel Eesti meistriks.

Kõrgushüpe on Evelini jaoks midagi 
kõrget. Midagi, mis aitab tal elada. Eve
lin ei ole tüdruk, kes rühiks pisaraid ja 
higi valades töntsi pilguga, mitte mida
gi mõtlemata, eesmärgi suunas. Ta näeb 
maailma lahtiste silmadega, tunnistab, 
et ei ole omale seda üht ja  kõrget sihti 
veel paika pannud ning leiab, et nii ongi 
veel parem.

“Ma kergitan latti järk-järgult,” sõnab 
ta  sügavmõtteliselt, “Iga ületatud senti
meeter on omamoodi suur võit.”

“Minu eesmärk pole olümpiale jõuda 
ja  sellega end teistele tõestada. Ma ta 
han iseennast tõestada, aga m itte 
teistele, vaid endale. See õpetab mulle

eneseanalüüsi ja  annab rahu lo lu ,” 
räägib Evelin, lisades et plaanib teha 
sporti täpselt niikaua kuni see on nau
ding, mitte kohustus.

Ju tt keerleb kangekaelselt ümber ees
märkide ja  unistuste. Evelin naeratab  
äraolevalt, vaikib hetke ja  ütleb siis: 
“Tead, iga naise unistus peaks olema 
luua normaalne perekond, eks. Aga ma 
olen selline mõtiskleja, et vahel istun 
maha ja  mõtlen, e t kas see ongi siis see 
tõeline elu, et umbes veerandi oma elust 
rabeled selleks, e t õppida, siis rabeled 
et töötada, siis et peret toita ja  siis oled
ki juba vana? Kas raha ongi see kõige 
kõrgem eesmärk? Ma ei tahaks seda 
uskuda. See peab olema ikka midagi 
rohkemat...”

Ei reklaami ennast missina
Tippspordineiu tunnistab, et missivali- 
mistele minek oli tema j aoks üsna küsi
tava väärtusega. Aga vahest ta  tunneb, 
et tahab nautida hetkeolukorda ja see 
oli üks neist impulsiivsetest otsustest.

“Missivalimiste maine on tänapäeval 
nii alla käinud,” muretseb ta, “Seda, et 
ma kergejõustikus olen Eesti teine või 
kolmas, ütlen m a uhkusega, aga et ma 
olen miss, ei lähe ma naljalt kellelegi 
rääkima. Sellest on kurb. Aga samas on 
süüdi nii ühiskond kui tüdrukud ise. 
Rahvas mõtleb, e t see show on tobe, aga 
tüdrukud mõtlevad, et ju s t seda neilt 
oodataksegi ja  käituvad vastavalt.”

Siin peitubki ehk Evelini võidu pisike

saladus. Loomulikkus, vahetus ja  oskus 
olla see, kes sa oled.

“Ma tah tsin  näidata ennast sellena, 
kes ma olen. Sportlase, m itte modellina. 
Mõtlesin, et teised muretsevad kindlas
ti selle pärast, et äkki läheb puuder laia
li,” räägib neiu, kes fantaasiavoorus teiste 
ü liseksikate tantsude-lau lude kõrval 
tuli välja aeroobikakavaga, “J a  mul on 
hea meel, e t Best-Estonia veel suudab 
korraldada sellist ebatavalist missiva
limist, kus on võimalus näidata end isik
susena, m itte et nüüd on trikoovoor ja 
nüüd küsime igaühelt ühe küsimuse ja 
rahvas vaatab  te leviisorist ja  päras t 
räägib, e t küll sellel olid kõverad jalad 
või sellel inetu naeratus.”

Olnud ninapidi betoonis
Tehnikaülikooli õppima sa ttus Evelin 
peaaegu sam a juhuslikult kui missi va
limistele. Proovis mitmesse kohta sisse 
saada ja  ka sai, kui siinne valik tundus 
lõpuks kõige õigem. Keskkooli lõpetas 
Evelin hõbemedaliga ja  peab ennast ise 
ka praegu üsna heaks õpilaseks. “Nüüd 
olen ma matemaatikaga ära maadelnud, 
nüüd läheb huvitavaks,” muigab ta.

E rialavaliku t ei oskagi ta  esimesel 
hetkel päris täpselt põhjendada. Mõtleb 
siis ja  ütleb, et mingi seos on ikka ole
mas. “Kui mul oleks kunstiannet, oleksin 
ma õppinud sisekujundajaks või mööbli
d isaineriks. M õtlesin, e t k inn isvara 
hoiab mind hoonete juures. Isa ja  vend 
tegelevad mul ehitusega, nii et ma olen

MISS TTÜ 2001: "Mul on oma 
naljad. Kerge iroonia tüüp- 
missi teksti kohta," naerab 
Evelin, kes iseloomustas end 
tutuvstamisvoorus kui tüdru
kut, kellele meeldib hommi
kuti peeglisse vaadata.

ninapidi betoonis ka olnud, mitte ainult 
maja väljastpoolt näinud,” kinnitab ta, 
et päris tühja koha pealt selle eriala 
mõte ka pähe ei karanud.

M ari Klein
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"Mujal kui 
Eestis ei 
tohiks nii 
halvasti 
teadusteabe 
ja kirjandu
sega varus
tatud üli
koolid diplo- 
meidki välja 
anda."



K aks mõtet 
innovatiivsusest
1. TTÜ põhim issioon seisneb inno- 
vatiivse in im kap ita li tootm ises. 
Selline inim kapital müüb aga mitmel 
põhjusel rohkem välis- kui siseturul. 
Kas siit järeldub, et TTU missiooniks 
ongi ju s t eksport-in im kapita li toot
mine? Võib-olla tõesti? Kui nii, siis 
võime m u re tu lt kuu lu tada , e t meie 
e8maprim aadiks on õppetöö ja  kõigi 
m uude tegem iste  rahvusvahelise  
ühilduvuse tagam ine. Kui mitte, siis 
tuleb veel tõsiselt järele mõelda, kui
das tagada TTÜ produktsiooni 
suurem  m üüvus sisetu ru l. Viim ane 
ülesanne on m ärksa keerukam  kui 
rahvusvahelise  konkurentsivõim e 
tagam ine.

Kas meil on aga m oraalselt õigus 
kap itu leeruda  m ain itud  ü lesande 
raskuse ees? Sel juhul jääb  ju  mõneti 
arusaam atuks, mille nimel üldse pin
gutada ja  eesti rahva ressursse kulu
tada. Kuna rahvuslik kosmopolitism 
on võim atu, tu leb teha  valik. Emb- 
kumb, üks välistab teise.

2. Innovatiivsus ilm a te is itim õ t
lem iseta on n iisam a võim atu  asi 
nagu rahvuslik kosmopolitism. Järe-

Mente et M anu to im etusse saabus 
e-sõnum 4. -  5. aprillil toimuva äriliid
rite  ja  ü liõpilaste rahvusvahelise  
kohtumise World Business Dialogue 
korraldajailt. Kohtumise teem aks on 
uus m ajandus (“NET PLANET -  
Strategies for a New Economy”) ning 
sellele oodatakse osalema tudengeid 
enam  kui 80 riig ist. E ttek an d ja te  
seas on m aailm a suurfirm ade juh te , 
ülikoolide professoreid, visionääre.

Üliõpilased võivad kohtum isel osa
leda tä ie lik u lt k o rra lda ja te  ü la lp i
dam isel, kui esitavad 5. jaan u a rik s 
2001 k irja liku  või d ig itaa lse  essee 
kolmel vä ljapaku tud  teem al, mis 
puudutavad digitaliseeritud ühiskon-

lik u lt tu leb  innovatiivsuse lõika
miseks teisitim õtlem ist külvata (kul
tiveerida). Sest innovatiivne saab 
olla vaid ülikool, mis on te isitim õt
lemise taim elava. Tähtis on ka tole
ran tsu s . C. R. Jakobsoni sõnu 
( ra a m a tu ta rk u s  on hea, kuid elu 
ta rk u s  topelthea) parafraseerides 
võime öelda: mõtlemine on hea, kuid 
te isitim õtlem ine topelthea asi. 
Om anäolist mõtlem ist ahistavad aga 
õppem aterjali nö siit siiani läbivõt
m ise stereo tüüpsed  nõuded. Profes
sor ja  te isitim õ tle ja  võiksid ideaal
juhu l sünonüüm id olla. Öeldu eeldab 
te a tav a t akadeem ilist vabadust ehk 
suhtelist sõ ltum atust stereotüüpsete 
nõuete raam idest. Sam as tekib siis
ki küsim us, kuivõrd teisitimõtlemine 
tu ru l m üüb või ei müü. Kohe täna  ei 
ta rv itse  ta  muidugi alati m üüa. E nt 
kuna  ilm a te isitim õtlem ise ta  jääb  
innovatiiv sus olem atuks, siis pole 
hom m e-ülehom m e ilm a selle ta  
enam midagi m üüa. Taas tuleb teha 
põhim õtteline valik.

naga  seonduvaid  probleem e, n ing 
pääsevad  zhürii otsuse põhjal 200 
parim a hulka. Kolme parim at esseed 
aga tu tv u sta tak se  kohapeal ka ava
likult.

L ä h e m a t in fo rm a ts io o n i
e s s e e k o n k u rs i k o h ta  n in g  osavõ- 
tu a v a ld u s e  v o rm i le ia b  in te r n e 
t i s t  a a d r e s s i l :  www.ofw.de. kogu 
k u tse  ing liskeelse  tek s ti ka meie 
koduleheküljelt www.ttu.ee/ajalehty

Edukat osalemist! 
M &M

29. november-  
13. detsember
TTÜ peahoone fuajees avatud n ä i 
tu s :  ‘T T Ü  õ p p e jõ u d u d e  j a  t e a d u 
r i t e  1 9 9 9 ./2 0 0 0 .a . i lm u n u d  v ä l i s -  
p u b l ik a t s io o n e  I I .”

12. detsember
Kell 9.00 on T T Ü  v a l i t s u s e  l a i e n 
d a t u d  i s t u n g  arengukava täien
duste ja muudatuste arutamiseks.

12. detsember
Kell 12.00 toimub E e s t i  R a h v u s 
r a a m a tu k o g u s  E e s t i  ü l i õ p i l a s t e  
t e a d u s t ö ö d e  r i ik l ik u  k o n k u r s i  
v õ i t j a t e  k o n v e r e n t s  j a  p r e e 
m ia t e  p id u l ik  k ä t t e a n d m in e .

13. detsember
R e f e r a a d iõ h t u  “F ü ü s ik a  n o b e -  
l i s t id  2 0 0 0  ü h e  e le k t r o o n ik u  s i l 
m a d e  lä b i ”. Ettekande teeb 
elektroonikakomponentide p r o f e s 
s o r  E n n  V e lm r e . Kell 16.00 ruumis 
II - 208.

13. detsember
Kell 15.00  on aulataguses auditoori
umis T T Ü  p r o fe s s o r ite  k o g u  k o o s 
o l e k ,  kus Eesti tehnikahariduse 
120. aastapäevale pühendatud e t t e 
k a n d e  t e e b  V a h u r  M ä g i. Järgneb 
rektori vastuvõtt professoritele.

13. detsember -  
5. jaanuar
Raamatukogu n ä i t u s  TTÜ pea
hoone fuajees: “V a a ta  k ö ö k i!”

13. detsember
Kell 15.00 T T Ü  m e e s k o o r i  u u e  C D  
- A n n o  D o m in i  - e s i t l u s ü r i t u s
Tallinna Linnahalli jäähallis. Ühtla
si tähistab selle üritusega TAM ka 
oma 55 sünnipäeva!

14. detsember
Kell 14.00 külastab T T Ü d  E V  m a 
j a n d u s m in is t e r  M ih k e l P ä r n o ja .  
Minister kohtub T T Ü  r e k to r i  A n d 
r e s  K e e v a l l ik u , t e a d u s p r o r e k t o r  
P e e p  S ü r je , p r o fe s s o r  R e in  K ü tt-  
n e r i ,  in n o v a t s i o o n i k e s k u s e  
j u h a t a j a  R a iv o  T a m k iv i  j a  t e a 
d u s  - j a  a r e n d u s o s a k o n n a  j u 
h a ta j a  A r d o  K a m r a to v ig a .  
Kohtumise peateemana arutatakse 
tehnoloogiakeskuse moodustamist 
Tehnikaülikooli juurde, samuti üli
kooli ja ettevõtete koostööd teadus- 
ja arendustegevuses laiemalt.

14. detsember
E m e r i i t p r o f e s s o r  I lm a r  Õ p ik u
(120 sem estrit diplomi kaitsm isest 
TTÜs) akadeemiline loeng teemal 
“P õ le v k iv i e n e r g e e t ik a  j a  s e l l e  a l 
t e r n a t i i v i d  E e s t i s ” . Kell 10.00 
soojustehnika instituudis (Kopli 
116).

14. detsember
Eesti Ehitusinseneride Liidu koos
töös TTÜga loengud ehitusinsen
eridele teem al “K o r s t n a t e ,  m a s 
t i d e ,  t o r n i d e  j a  t e i s t e  t u u l t e l e  
a v a t u d  k o n s t r u k t s io o n id e  a r v u 
t a m i n e ” . Algus kell 9.30 TTÜ 
peahoone auditooriumis VI - 121.

14. -  16. detsember
T o im u v a d  U N I C A  10 a a s t a p ä e 
v a l e  p ü h e n d a t u d  ü r i t u s e d  B r ü s 
s e l is :  Peaassamblee istung, seminar 
“Koostöösidemed ülikool - linn”, 
Brüsseli linnapea ja ülikooli rektori 
vastuvõtt, EL esindaja Philippe Bus- 
quini esinemine, ülikoolide välissu
hete esindajate koosolek jne. T T Ü -  
d  e s in d a v a d  p r o r e k t o r  J ü r i  T a n 
n e r  j a  v ä l i s s u h e t e  t a l i t u s e  j u h a 
t a ja  M a d li  K r is p in .

19. detsember
Kell 14.00 on T T Ü  n õ u k o g u  is tu n g .
Päevakorras:
1. Jätkub teadus- ja arendustege
vuse eeskirja esimene lugemine
2. Teadlaste/teaduskollektiivide esi
tamine kandideerimiseks EV aas
tapreemiale
3. TTÜ arengukava kinnitamine
4. Osaühingu moodustamine Sütiste 
tee 21 hoone haldamiseks
5. Kohalalgatatud küsimused

19. detsember
P r o r e k t o r  J ü r i  T a n n e r  osaleb 
Haridusministeerium is toimuval 
T a l l in n a  k õ r g k o o l id e  v õ r g u  k o r 
r a s t a m i s e  k o m i s j o n i  k o o s o l e 
k u l .

Kersti Vähi,
avalike suhete osakond

Detsembri algul toimus üliõpilasorganisatsiooni IAESTE Eesti üldkoosolek, 
millel kuulati ära eelmise juhatuse aastakokkuvõte, võeti vastu uusi liik
meid ning valiti uus juhatus. Juhatusse valiti Liina Alu (asepresident), Erik 
Aru (president), Rainer Kivimäe (finantsjuht) ja Meelis Aus (avalike suhete 
koordinaator). Uus juhatus võttis endale eesmärgiks edendada praktikava- 
hendust Eestis ning kaasata uusi tudengeid organisatsiooni tegevusse. Revi
dendiks valiti Ilona Oja.

IAESTE Eesti on rahvusvahelise üliõpilasorganisatsiooni IAESTE lokaal- 
komitee, mis tegeleb aastast 1989 tehnikatudengite praktikavahendusega. 
Eestist vähendati 2000. aastal välispraktikale 22 tudengit, samal ajal viibis 
Eestist 14 praktikanti erinevaist riikidest.

IAESTE Eesti juhatus

Vladim ir Koslov, 
em eriitprofessor

Osalege rahvusvahelisel
esseekonkursil!

Uued tegijad lA ES TEs

http://www.ofw.de
http://www.ttu.ee/ajalehty

